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ČESKÉHO ZAHRÁDKÁŘSKÉHO SVAZU

Zpráva o činnosti Svazu za volební období 2019–2024

Vážení přátelé,
Opět jsme na konci volebního období a přišel čas bilancovat

a vyhodnotit, zda jsme splnili vše, co jsme si předsevzali v roce
2019 na druhém Sněmu ČZS, který se konal ve dnech 23.–24.
11. 2019 v Praze.

Začátek tohoto volebního období nebyl příliš šťastný. Po
Sněmu se povedlo provést nutné procedurální záležitosti
spojené se změnou statutárních zástupců a provést zápis
změn ve spolkovém rejstříku. Nově zvolené představenstvo
stanovilo plán činnosti na rok 2020, v němž jako první z aktivit
plánovalo uskutečnit pravidelné oblastní porady pro funkcio
náře územních sdružení. Bohužel se nepodařilo všechny tyto
porady uskutečnit, neboť v polovině března přišla epidemie
Covid19 a s ní spojené drastické protiepidemiologické
opatření, které zasáhly chod celé společnosti nejen v naší
zemi, ale v podstatě na celém světě. Veškeré plány ze dne na
den vzaly za své a nikdo netušil, jak dlouho budou opatření
trvat a zda se chod společnosti vrátí do běžného stavu. Dnes
již víme, že tato opatření trvala v podstatě dva roky, v letech
2020 a 2021, kdy se občas na krátké období tato opatření
rozvolnily. Pozastaveny však nebyly jen spolkové aktivy jako
výstavy, přednášky nebo semináře. Ohroženo bylo i samotné
pěstování a celá zahrádkářská sezóna z důvodu hrozby
uzavření prodejen se zahrádkářským sortimentem. S tímto
hrozícím opatřením jsme se nemohli smířit. Když se vše
zavřelo, zůstala zahrádkářům v podstatě jediná možnost,
realizovat se na svých zahrádkách. A pokud by nebyla
možnost nakoupit sadbu, hnojiva, sazenice a další materiál, co
by si zahrádkáři počali. Proto jsem se z pozice přesedy Svazu
spojil s předsedou Svazu květinářů a floristů Jiřím Horákem
a společně jsme oslovili předsedu vlády Andreje Babiše se
žádostí, aby prodejny se zahrádkářským a květinářským
sortimentem mohly zůstat otevřeny. Této žádosti bylo vyhově
no a tím pádem se zahrádkáři mohli věnovat svým zahrádkám,
být na čerstvém vzduchu a přicházet na jiné myšlenky než
sedět doma u televizorů, které byly plné zpráv o šířící se
epidemii. Zde se naplno ukázal pozitivní vliv pobytu na zahrád
kách na fyzické i psychické zdraví člověka.

I v tomto nepříjemném období plném zákazů a omezení se
povedlo dosáhnout jedinečného a pro české zahrádkáře
zásadního okamžiku, a to je přijetí Zákona o podpoře zahrád
kářské činnosti, zkráceně Zahrádkářský zákon. Dne 1. června
2021 podepsal prezident ČR Miloš Zeman schválený návrh
zákona, který byl následně publikován ve Sbírce zákonů pod
číslem 221/2021 Sb. a 1. prosince 2021 vstoupil v platnost.
Pro Český zahrádkářský svaz, který byl předchozích 20 let
hlavním iniciátorem a tahounem snah o zakotvení takového
zákona do právního řádu České republiky, je tento okamžik
bezprecedentním vítězstvím. Zároveň obrovským pocitem
zadostiučinění pro předchozí generace funkcionářů, kteří se
léta snažili o legislativní ochranu zahrádkářské činnosti.
Z jejich předchozích zkušeností jsme čerpali při tomto čtvrtém,
konečně úspěšném pokusu. Štěstí přeje připraveným, a proto
jsme neponechali nic náhodě. Připravili jsme odhodlaný tým,

zde bych rád vyzdvihl především práci svých kolegů JUDr.
Jarmily Štroblové a JUDr. Pavla Ruse, kteří spolupracovali na
přípravě podkladů a návrhů, zúčastňovali se jednání s pra
covníky příslušných úřadů i poslanci a senátory. Klíčové
a myslím si i zásadní bylo mé setkání s tehdejším ministrem
zemědělství Miroslavem Tomanem, kterého se podařilo
přesvědčit o nutnosti ochrany zahrádkářské činnosti. Následně
pan ministr pověřil legislativní odbor MZe přípravou návrhu
zahrádkářského zákona, který nám předložili k připomínkování,
a to byl základ pozdější úzké spolupráce s JUDr. Jindřichem
Urfusem ředitelem legislativního odboru MZe. S hotovou
kostrou zahrádkářského zákona jsme se vydali hledat
politickou podporu do Poslanecké sněmovny a na Úřad vlády.
Na základě zkušeností z předchozích neúspěšných pokusů
jsme cílili na politickou podporu z nejvyšších míst a tu se
podařilo získat u premiéra Andreje Babiše, a tak se ANO stalo
hlavní politickou silou, jejíž poslanec Adam Kalous se stal
hlavním předkladatelem návrhu zahrádkářského zákona.
K této iniciativě se postupně přidávali poslanci napříč
politickým spektrem, takže návrh nakonec podpořilo 7 z 9 stran
a hnutí zastoupených v Parlamentu. Proti zahrádkářskému
zákonu se tradičně vymezili poslanci stran ODS a TOP 09. Na
podporu přijetí zahrádkářského zákona jsme také zor
ganizovali petici, která byla odsouhlasena na Sněmu v roce
2019. V krátké době se podařilo zajistit přes 24 tisíc podpisů,
což je množství, které bohatě překročilo nutnou hranici pro
projednání v Senátu, kde také byla na veřejném slyšení
projednána. Přestože se na přípravě petiční akce i jejím znění
podílel stejný tým jako pro přípravu zahrádkářského zákona,
poděkování si zaslouží každý funkcionář, který se zasloužil
o její šíření a sbírání podpisů a v neposlední řadě i každý z 24
tisíc petentů, kteří petici podepsali. I když se do textu zákona
nepodařilo prosadit vše, co jsme zamýšleli nebo to bylo v rámci
legislativního procesu odstraněno, pokusili jsme se prosadit
maximum možného a politicky průchodného. Poděkování si
zaslouží všichni, kteří se podíleli na procesu přijetí zahrádkář
ského zákona, bez ohledu na to, zda zde již byli zmiňováni, či
nikoli. Každý, kdo přispěl svým dílem k tomuto mimořádnému
počinu, si poděkování zaslouží. Byla to týmová práce a byla
úspěšná.

Kromě tohoto hlavního legislativního počinu bylo nutné
v minulém volebním období upravit celou řadu vnitrosvazových
předpisů. V roce 2020 byl vydán sborník předpisů, které byly
schváleny na Sněmu. Na situaci kolem epidemie Covidu
a přijetí řady nových zákonů bylo však nutné reagovat, a tak
již v roce 2022 připravila právní komise novelizaci Stanov,
následně Metodický pokyn k rozhodování per rollam, Jednací
a volební řád a další řadu dalších dokumentů, které při
pravovala právní komise pod vedením JUDr. Jarmily Štroblové.
Nové nebo prudce se měnící zákony vyžadují neustálou
pozornost a úpravu vnitrosvazových předpisů, která je v kom
petenci právní komise. Dostatečné personální obsazení této
komise členy s právním vzděláním a znalostí specifické
zahrádkářské problematiky je tak velmi důležité i s ohledem na
poskytované bezplatné právní poradenství členům a organiza
cím. JUDr. Jarmila Štroblová, je v rámci právní poradny často
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natolik vytížena, že se bez podpory kvalitně obsazené právní
komise neobejde. Obsazení i ostatních stálých a odborných
komisí kvalitními a aktivními členy je neméně důležité, ovšem
obsazení právní komise je přeci jen poněkud náročnější, co se
týká kvalifikačních předpokladů.

Koneckonců, že je činnost všech ustanovených komisí Sva
zu aktivní a bohatá se dozvíte z jejich zpráv o činnosti, které
prezentují předsedové v následujícíchcsamostatných zprá
vách. S koncem volebního období končí i funkční období členů
komisí a po volbách dojde k jejich opětovnému ustanovení dle
výsledků voleb a rozhodnutí Sněmu potažmo Republikové
rady.

Od roku 2020 je v platnosti úrazové pojištění členů ČZS při
akcích pořádaných ZO nebo ÚS. Na základě dotazů na od
povědnost organizace při svolání například brigády v osadě
rozhodlo představenstvo ČZS o uzavření smlouvy o úrazovém
pojištění členů. Pojištění se vztahuje nejen na brigády, ale
např. i na zájezdy, popř. jiné akce. Případné úrazy včetně
trvalého poškození zdraví jsou kryty touto pojistkou a po
drobné podmínky najdete na webových stránkách ČZS. Od
roku 2024 se pojištění vztahuje i na členy, kteří nedosáhli věku
18 let a jsou řádnými členy dětských zahrádkářských kroužků
organizovaných při ZO nebo ÚS. Pojištění svou funkci plní
a během čtyř let došlo k několika případům plnění ze strany
pojišťovny, naštěstí se jednalo jen o zanedbatelné množství
vzhledem k počtu členů Svazu.

V létě roku 2020 došlo k částečnému rozvolnění zákazu
akcí, a tak se podařilo některé pravidelné akce uskutečnit.
Proběhla výstava Květy v Lysé nad Labem, Zahrada Čech
v Litoměřicích a těsně před opětovným zavedením zákazu
i podzimní Flora Olomouc. Drtivá většina regionálních a míst
ních výstav však proběhnout nemohla, a tak jsme byli nuceni
vracet část nevyčerpané dotace z prostředků MZe.

Rok 2021 byl ve znamení pokračování epidemie a pří
slušných protiepidemiologických opatření a byly zavedeny
i některé nové. Do praxe tak byl zaveden zákaz pohybu osob
mezi okresy, což řadě zahrádkářů znemožnilo cestovat na
zahrádku. Pokusili jsme se požádat o výjimku ze zákazu pro
cesty na zahrádky, bohužel jsme nebyli úspěšní, hlavní
hygienik naši žádost zamítl. Konec vládních opatření byl
stanoven na začátek dubna. Většina organizátorů akcí však
neriskovala a své pravidelné akce raději vůbec neplánovala,
takže počet těch realizovaných byl podobný jako v roce 2020.
Většinu času v prvním pololetí 2021 zabraly aktivity okolo
přijetí zahrádkářského zákona. V reakci na nemožnost
prezenčních zasedání se začal diskutovat vnitrosvazový
předpis k zasedání orgánů v mimořádných případech a hla
sování per rollam a zavedení těchto prvků do Stanov ČZS.

Aby toho nebylo málo, v červnu 2021 zasáhla část regionů
Břeclavska a Hodonínska tragická živelní katastrofa v podobě
tornáda. Mimo obrovských škod na soukromém majetku
občanů a firem došlo také k poškození majetku několika
našich základních organizací. Tato hluboká tragédie stála za
vznikem dobrovolné sbírky uvnitř ČZS pomocí mimořádných
příspěvků do Rizikového fondu ČZS. K příspěvkům od
jednotlivců, ZO i ÚS doplnila prostředky Republiková rada na
celkových více než 1 milion korun, které pomohly našim
kolegům zahrádkářům v postižených oblastech. Nyní v roce
2024 zasáhly region severní Moravy katastrofální povodně
a opět probíhá sbírka na pomoc našim členům a organizacím.
I to je smysl takového velkého spolku jako jsme my, solidarita
a vzájemná pomoc, stejně jako v roce 1997 při povodních na
Moravě a 2002 v Čechách. Nikdo z nás neví, kdy se v po
dobné situaci ocitne a bude rád za pomoc od kolegů. Ne
nadarmo se zahrádkáři oslovují jako přátelé a tohle jsou
okamžiky, kdy to skutečné přátelství můžeme prokázat.

Přestože by se mohlo zdát, že se od roku 2022 po odeznění
zákazů a omezení vrátí život do starých kolejí, je znát, že se
tak zcela nestalo dodnes. Některé akce již bohužel po nucené
přestávce nebyly obnoveny, pro nezájem na straně orga
nizátorů. Někde se pokusili tradici obnovit, ale nezájem
návštěvníků je postupně odradil. Jen určitou část akcí se
podařilo vrátit do stavu před Covidem. Přesto organizátoři ve
většině případů hlásí pokles návštěvníků, což je výsledek dvou
let v podstatě domácího vězení, na které si lidé navykly a dnes
nemají zájem se společenských akcí zúčastňovat. Čest
výjimkám, kde organizátoři dokázali navázat na tradici
a zaujmout a přilákat návštěvníky. Všem aktivním orga
nizátorům patří poděkování a uznání, za vůli a elán to nevzdat
a pokračovat. Některé vyhlášené akce však skončily ne pro
nechuť zahrádkářů pokračovat, ale podmínky, které jim nově
nastavili majitelé výstavních prostor byly neúnosné. Díky
neúměrným finančním požadavkům, tak například skončila
spolupráce s výstavištěm v Českých Budějovicích. Obzvláště
mě mrzí ukončení výstavy Zahrada východních Čech v Čas
tolovicích. Tyto aktivity jsme vždy podporovali pomocí příspěv
ků z dotace pro neziskové organizace MZe. Bohužel dotační
podmínky se každý rok mění a zpřísňují, dochází tak k situa
cím, kdy některé činnosti již nejsme schopni z této dotace
podporovat. V některých případech musíme hledat nové cesty,
jak zachovat podporu regionálních a místních aktivit a splnit
přitom podmínky dotace MZe. Mimořádnou výstavní akcí
tohoto volebního období bylo uspořádání Celostátní výstavy
vín ČZS, která se uskutečnila v roce 2024. Původně se měla
uskutečnit již v roce 2020, ale z důvodu epidemie Covidu se
konat nemohla. Letošní koncepce této akce byla pojata odlišně
od předchozích ročníků a ochutnávky vín se uskutečnily mimo
vinařský region v Praze a Olomouci. Přesto, že po finanční
stránce nebyla akce výrazným propadákem i díky finanční
podpoře ze strany MZe, nelze ji hodnotit jako úspěšnou. Díky
místům konání byla tato akce mnohem dostupnější i pro členy
ze vzdálenějších, ne vinařských regionů, nesetkala se však
s předpokládaným zájmem. Také zájem našich členů vinařů
poskytnout na tuto výstavu své vzorky vín je mnohem nižší než
v minulosti, čest výjimkám. Tak jako na jiných akcích i zde se
podepisují dozvuky epidemie a změna společenských nálad.
Přestože je zde jistá tradice a také vzájemné předávání
pořadatelství s organizátory na Slovensku, je nad příštím
ročníkem, předpokládaným v roce 2028 velký otazník. I tak
patří výstavnímu výboru a zúčastněným vinařům velké
poděkování.

Rok 2022 byl ve znamení oslav 65. výročí vzniku Českého
zahrádkářského svazu. Tak jako vždy byla u příležitosti tohoto
výročí naplánována řada aktivit. Tradičně bývá zdvojen počet
ocenění pro zasloužilé členy i když mnohdy ani to nestačí. Ve
spolupráci s Akademií věd ČR byla vydána publikace o pro
spěšnosti zahrádkářských osad pod názvem Proč (ne)ztrácet
půdu pod nohama. Hlavní akce k tomuto výročí se uskutečnila
v srpnu 2022 v Mělníce. Během víkendu měli možnost se
účastníci akce vzdělávat na přednáškách a exkurzích a pobavit
se při neformálním posezení a degustaci mělnických vín.

Rok 2022 byl také rokem, kdy se poprvé po dvou letech
sešla Republiková rada na prezenčním zasedání. První
zasedání bylo zrušeno a další se konaly distanční formou. Pod
vlivem těchto událostí a také v rámci úspor rozhodla Republi
ková rada o snížení počtu zasedání pouze na 1× ročně
v podzimním období. Pokračovat bude praxe jarních oblastních
porad, které jsou důležité pro zachování kontaktu mezi
územními sdruženími a vedením Svazu a zároveň slouží
k předání informací a novinek z ekonomické nebo legislativní
oblasti. Následná diskuse je vždy cennou zpětnou vazbou
a přináší řadu námětů pro další směřování svazu. I na jarní
období roku 2025 jsou tyto porady plánovány a témata budou
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uzpůsobena pro nové funkcionáře, kteří vzešli z voleb a po
třebují načerpat informace.

Věřím, že i nadále bude v činnosti ČZS hrát důležitou úlohu
odborné vzdělávání a poradenství. Odborné poradny na
výstavách i poradna odborného oddělení na Ústředí jsou
neustále zaplavovány množstvím dotazů a pro laickou
veřejnost jsme stále etalonem odborných znalostí a zkušenos
tí. Aby tomu tak bylo i do budoucna musíme pokračovat
v programu odborného vzdělávání, ale k tomu hledat i nové
směry a trendy. Základem všeho je dostatek zkušených
odborníků, kterých je však stále méně. Vyhledávat nové
odborníky, podchytit je a vytvářet jim podmínky pro jejich
rozvoj je stěžejní pro další pokračování odborného vzdělávání
našich členů. V poslední době je velmi oblíbená oblast
floristiky a aranžování. Zkušenosti a dovednosti našich členů,
získané absolvováním kurzů či soutěží, se často uplatní při
realizaci výstav v jejich základních organizacích. Bude velkou
výzvou podobný zájem vzbudit i v oblasti pomologické nebo
zelinářské.

Neméně důležitá je práce s dětmi a mládeží, která je dlou
hodobě na vysoké úrovni. Systém soutěží je za desítky let
propracován téměř k dokonalosti a mezi soutěžícími je o ně
velký zájem. Tato naše činnost je také oceňována mimo náš
Svaz a za vynikající výsledky v práci s dětmi a mládeží byla
v Senátu ČR oceněna dlouholetá předsedkyně komise pro
práci s mládeží a místopředsedkyně ČZS Mgr. Vlasta
Ambrožová společně s místopředsedkyní ČZS Marcelou
Urbanovou, která se rovněž dlouhodobě věnuje práci v této
oblasti. Poněkud roztříštěná a nepřehledná je situace s pra
videlnými kroužky mladých zahrádkářů. Bylo by myslím
nanejvýše vhodné v následujícím období zapracovat na
sjednocení agendy a vytvoření metodických pokynů pro práci
dětských zahrádkářských kroužků. Při zasedání předsta
venstva ČZS je tato problematika často projednávána a v no
vém volebním období to bude jistě jedna z hlavních priorit ČZS.

Pro jakýkoli rozvoj činností a existenci vůbec je důležitá
ekonomika. I zde bohužel vývoj posledních let nepůsobil
pozitivně. Na začátku období covidové restrikce a následná
ekonomická krize způsobily enormní nárůst nákladů. Obrovská
inflace způsobila zdražení všeho, což sami členové pocítili
významně v provozu svých domácností. Během velmi krátké
doby, tak došlo k několika násobnému zdražení energií, zde je
potřeba připomenout, že Ústředí ČZS jako právnická osoba,
může využívat pouze podnikatelská sazby odlišné od
domácností. Také služby se výrazně zdražily, poštovné, cena
papíru pro výrobu časopisu Zahrádkář se zvyšovala každý
kvartál a dokonce hrozilo, že papír nebude. V reakci na snížení
předpokládaných ztrát jsme byli nuceni přijmout celou řadu
úsporných opatření. Na Ústředí ČZS došlo ke snížení počtu
zaměstnanců o 3 místa a byly ukončeny některé smlouvy s
externími spolupracovníky. Agenda těchto tří zaměstnanců
byla částečně rozdělena mezi ostatní zaměstnance a některé
činnosti byly svěřeny externím dodavatelům. Především se
jedná o výpočet mezd a správu předplatitelů. Změna nastala
u tiskárny pro časopis Zahrádkář, kde na základě
poptávkového řízení byla zvolena jiná levnější tiskárna, při
dodržení kvality tisku. Úsporu přinesla také změna papíru a
fixace ceny na 12 měsíců dopředu. Snížením počtu
zaměstnanců a jejich sestěhováním jsme získali možnost
pronajmout část prostor a získat tak další finanční prostředky.
Opakovaně během toho období došlo také ke zvýšení ceny
časopisu Zahrádkář. Bohužel takové opatření nejsou vidět
hned, ale mají jistou setrvačnost. Výsledek se tak projeví
částečně v hospodaření roku 2024 a naplno v roce 2025,
pokud však v mezidobí nedojde k nepředvídatelným udá
lostem. K úsporným opatřením lze také přiřadit rozhodnutí
o vydávání Zpravodaje v elektronické podobě a rozhodnutí

o distribuci členských známek výhradně prostřednictvím
územních sdružení.

Úsporná opatření byla zavedena i na akcích ČZS pořá
daných Ústředím, především změny ve vyplácení cestovných
náhrad, placení poštovného při objednávkách na Ústředí
a poskytování některých příspěvků. Zároveň s těmito opatření
mi rozhodla Republiková rada o navýšení členského příspěvku
od roku 2024 na 300 Kč. K tomuto nepopulárnímu kroku se
Republiková rada rozhodla podruhé během krátké doby 4 let.
Byl to však nutný krok ke stabilizaci příjmů všech orga
nizačních jednotek a zachování aktivní činnosti organizací. Na
tuto opakovanou úpravu hodnoty členského příspěvku měla
vliv i ta skutečnost, že celých 16 let od roku 2004 do roku 2020
nebyla výše členského příspěvku upravována. Přestože došlo
k několika ojedinělým stížnostem na zvýšení ceny členského
příspěvku, jsem přesvědčen, že drtivá většina pravověrných
zahrádkářů má pro tento krok pochopení a černé scénáře
o masivním úbytku členů se nesplnily.

Jiná situace je ovšem okolo voleb. Nedostatek ochotných
funkcionářů pokračovat, popř. převzít na sebe funkci ve výboru
je překážkou v pokračování celé řady organizací a také
několika územních sdružení. Tyto organizace se na nás nyní
obracejí se žádostí o pomoc a vyřešení situace. V případě
územních sdružení se zatím vždy podařilo situaci vyřešit např.
účastí členů představenstva ČZS na setkání předsedů ZO
v daném územním sdružení. U základních organizací je však
nutná pomoc územních sdružení. Představenstvo ČZS není
schopno pokrýt problematické ZO napříč republikou a pokud
to nevyřeší příslušné ÚS, dochází k zániku základní organiza
ce. Tento problém se však neobjevil až nyní před volbami, jen
se poněkud zviditelnil. Již delší dobu je zaznamenán trend
poklesu zájmu o členství v jakékoli organizaci, přestože zájem
o samotné zahrádkaření ve společnosti je. Tato záležitost trápí
i ostatní velké organizace jako včelaři, myslivci i chovatelé.
Častým argumentem je nadměrná administrativní zátěž při
vedení organizací, především nyní při volbách a nutnosti
přeregistrace všech funkcionářů, i když pokračují ve stejné
funkci jako dosud. I když se snažíme jako vedení ČZS ulehčit
tuto administrativu a připravit nutné dokumenty ve zjednodu
šené formě, zcela odstranit ji nelze. Tato byrokracie není
požadavkem vedení ČZS, ale státní správy a příslušných
zákonů. Ostatně nejsme jediní, kteří si na zbytečnou adminis
trativní zátěž stěžují. Aby ke změně došlo, je nutné vyvíjet tlak
na politiky, kteří jediní mají možnost ovlivnit legislativu. Pro
následující volební období, tak bude nutné pokračovat
v jednání s politiky a pokoušet se byrokratická nařízení mírnit.
Bohužel politici současné vládní koalice jednání se spolky
nejsou nakloněni, schůzkám se vyhýbají, snižují finanční
příspěvky spolkům a spolkovou činnost nepodporují s výjimkou
politických neziskovek. Věřme, že i tomto ohledu dojde ke
zlepšení vztahů.

I když uplynulé volební období bylo poznamenáno řadou ne
příznivých okolností, které jsem zmiňoval, věřím, že nebude
hodnoceno jako neúspěšné. Po 20 letech se povedlo prosadit
Zahrádkářský zákon. I přes nepříznivé finanční podmínky jsme
maximálně zachovali a podporovali aktivní činnosti, byť za
cenu jisté finanční ztráty. Díky ekonomicky úspěšnému období
mezi lety 2015–2019 jsme měli finanční polštář, který pomohl
uplynulé těžké období překonat, bez nutnosti výrazně
omezovat své aktivity. Věřím, že díky nově nastaveným
parametrům se Svaz vrátí k ekonomické prosperitě a bude tak
i nadále moci vytvářet podmínky pro činnost svých základních
organizací. Udrželi jsme časopis Zahrádkář na vysoké odborné
úrovni a nadále o něj pečujeme jako o naše rodinné stříbro.

V uplynulém období jsme výrazně zlepšili naši mediální
prezentaci. Jsme na sociálních sítích, kromě svazových
stránek www.zahrádkari.cz provozujeme i zahrádkářský portál
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www.izahradkar.cz. Tento portál a jeho návštěvnost plánujeme
v blízké době ještě více využít pro získání prostředků za
reklamu.

Mediální prezentace je velmi důležitá a určitě musíme
pokračovat v prezentaci naši činnosti. ZO i ÚS mají možnost
zřídit si zdarma webové stránky na stránkách Svazu ve
spolupráci s Ing. Milošem Kožešníkem, který jim pomůže
s realizací. Covidové zákazy kromě řady negativních dopadů
zapůsobily pozitivně na jednu věc. Začaly se více využívat
prvky elektronické komunikace, platby převodem z účtu místo
přes pokladnu, dokonce se konaly online schůzky v době
zákazu shromažďování. Tedy věci, ke kterým dříve nebyla
ochota se najednou staly nutností a již zůstanou v běžném
využívání. Digitalizace a elektronizace je nevyhnutelná cesta
vývoje, na kterou se vydávají i zahrádkáři. V dnešní době jsou
již zcela běžné digitální služby státu, nakupování na internetu
nebo i rezervace návštěv u lékaře. I v našem Svazu jsme se
rozhodli pro cestu elektronizace, i když uznávám, že zde
máme mírnou prodlevu oproti plánu. Máme vytvořenu základní
kostru, kterou je třeba otestovat. Nutnou součástí fungování
takového systému je vytvoření vnitřních směrnic a nastavení
oprávnění používání systému, který se úzce souvisí s ochra
nou osobních údajů a spolupráce se společností, která má
oprávnění k provozování datových souborů v souladu s Na
řízením EU známým pod zkratkou GDPR. Zavedení a spuštění
takového systému není zcela banální věc. I státní správa, která
má zcela jiné finanční možnosti, má často se spuštěním
elektronických systémů potíže. Snažíme se o zavedení toho
systému při dodržení nízké pořizovací ceny, a to často nejde
ruku v ruce s rychlým zavedením, které by v případě služby na
klíč bylo otázkou řádově vyšší ceny. Vše je však připraveno ke
spuštění testovací fáze, a tak hned po Sněmu bude jeden
z prvních úkolů navázat kontakt se zájemci o testování
a spuštění testovacího provozu.

Věřím že i nadále si Svaz zachová důstojné postavení mezi
největšími zájmovými spolky v České republice a bude i na
dále vytvářet podmínky pro rozvoj a činnost územních
sdružení, základních organizací i členů. Další úkoly a cíle
vytýčí tento Sněm schválením programových priorit na volební
období 2024–2029.

Přistupujme ke svému členství aktivně, přednášejme své
nápady a vize přes výbory ZO na představenstva ÚS a skrze
členy republikové rady na představenstvo ČZS. Náš svaz bude
takový, jaký si ho vytvoříme. Za sebe a dosavadní před
stavenstvo ČZS mohu jen doufat, že kurz, který toto předsta
venstvo nastolilo, bude i nadále udržován.

Tímto bych chtěl poděkovat svým kolegům, členům
republikové rady, funkcionářům ÚS a ZO, předsedům a členům
svazových komisí, všem aktivním členům ČZS a v neposlední
řadě i zaměstnancům Ústředí a časopisu Zahrádkář za
poctivou práci ve prospěch ČZS. Nebylo, není a nebude to
jednoduché, ale překážky jsou od toho, aby se překonávaly.

Přeji nově zvoleným funkcionářům na všech úrovních ČZS,
aby těch překážek zažívali co nejméně a úspěšně zvládli svůj
pětiletý mandát. Všem členům ČZS přeji hlavně hodně zdraví,
méně starostí, více radostí ze zahrádek a šťastnou
budoucnost pod křídly Českého zahrádkářského svazu.

Stanislav Kozlík, Předseda ČZS

Hodnotící zpráva o činnosti Rozhodčí komise ČZS
za volební období 2019–2024

Rozhodčí komise Českého zahrádkářského svazu, z.s.
(dále jen Rozhodčí komise ČZS) podává hodnotící zprávu
o činnosti za uplynulé funkční období r. 2020 – r. 2024 svazové

členské základně a delegátům sněmu ČZS, konaném ve
dnech 23.–24. listopadu 2024 v Praze.

Ze statistiky plyne, že Rozhodčí komise ČZS v pětiletém
období řešila 33 sporných záležitostí, ve kterých jako navr
hovatelé jsou členové ZO ČZS a v roli odpůrců statutární
orgány ZO ČZS. Ke dni podávání hodnotící zprávy je
evidována Rozhodčí komisí pouze jedna sporná záležitost,
jinak ostatní byly Rozhodčí komisí vypořádány vydáním
rozhodčích nálezů, ve dvou případech smírčích a to ve stano
vené zákonné lhůtě.

Sporné záležitosti se po věcné stránce týkají ve většině
případech přezkoumání zániku členství ve svazu zrušením
členství nebo vyloučením ze svazu, ust. § 7, odst. b) c) Stanov
ČZS, ust. § 10 odst. 1, písm. g), Práva a povinnosti člena
svazu, § 12 založení ZO ČZS a spor o některá ust. II. a III.
části Jednacího a volebního řádu ČZS, dále spory stran
k nedodržování osadních řádů při obhospodařování za
hradních dílců, porušování parkování v osadě, nedostatečná
ochrana vinné révy proti chorobám, škůdcům a jejich šíření,
dále odkupy pozemků a neoprávněné nakládání s finančními
prostředky, neoprávněné zvyšování účelového příspěvku
a v této souvislosti Rozhodčí komise konstatuje enormní nárůst
sporů ve věci zrušení členství ve svazu pro neplacení
členských a účelových příspěvků jehož příčinou bylo vy
účtování služeb – vody a el. energie spolu s členským
a účelovým příspěvkem v tzv. mixu a někteří členové je jako
nedůvodné odmítali uhradit pro jejich výši a jejich členství ve
svazu bylo z tohoto důvodu statutárním orgánem zrušeno
s konsekvencemi plynoucích z ust. § 7, odst. 10, 11 Stanov
ČZS, a současně také vyústilo podáním žalob členů ZO ČZS
u Rozhodčí komise ČZS. Nápravu konkrétně v této věci učinila
Rozhodčí komise ČZS, když v připomínkovém řízení v návrhu
novely stanov ČZS, účinných od 1. 1. 2024 zpřesnila podmínky
pro zrušení členství ve svazu v novém znění ust. § 7, odst. 1
písm. b) Stanov ČZS.

Vedle hmotných a procesních záležitostech v jednotlivých
sporech byla Rozhodčí komise ve sledovaném období a to ve
dvou případech u Městského soudu v Praze žalována stranou
žalobce o zrušení rozhodčího nálezu. V prvním případě ve věci
neplatnosti dvou bodů usnesení členské schůze. Řízení bylo
v r. 2021 soudem zastaveno, jelikož ZO ČZS zažalovala
subjekt, který nemá právní osobnost, a tedy platí Rozhodčí
nález, neboť žalující strana chybným odvoláním již pro
odvolání lhůtu zmeškala.

Ve druhém případě rozhodoval Městský soud v Praze
rovněž ve věci zrušení rozhodčího nálezu vydaného k vylou
čení člena ze svazu a Rozhodčí komisi přisvědčil. Odvolací
Vrchní soud v této kauze rozhodnutí prvostupňové instance
potvrdil.

Rozhodčí komise ČZS uzavírá, že v obou případech žalob
u civilních soudů žalobním návrhům pro zrušení rozhodčích
nálezů soudy nevyhověly.

V rámci sporů vypořádávaných Rozhodčí komisí bylo
v hodnoceném období v 6ti případech za účasti právních
zástupců  advokátů, zastupujících stranu žalobce (navrhova
tele), což navyšuje administrativu v rozhodčím řízení, které se
musí konat a jednotlivé úkony za jejich přítomnosti.

Vedle hlavní náplně činnosti se v hodnoceném období a do
volím si tvrdit i významně se Rozhodčí komise podílela na
tvorbě vnitrosvazových norem v rámci připomínkových řízení
vedených k novele Stanov ČZS, zejména zpřesnění § 7 odst.
1, písm. b), dále zachování výlučnosti při nakládání pobočných
spolků se svým majetkem, zachování Rozhodčí komise ČZS
ve Stanovách ČZS, když v návrhu novely Stanov ČZS bylo její
zrušení, vnitrosvazovému předpisu Per rollam a novele návrhu
Jednacího a volebního řádu ke Stanovám ČZS, účinného od
1. 1. 2025.
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Předseda Rozhodčí komise se významným a výrazným
podílem zasloužil o přijetí zákona č. 221/2021 Sb., kterým je
Zákon o podpoře zahrádkářské činnosti (zahrádkářský zákon)
vypracováním základního §§ znění, které bylo posléze vícekrát
ve spolupráci s příslušnými státními orgány upravováno,
měněno, byl přítomen ve výborech parlamentu ČR při jeho
projednávání a jeho obhajobu přednesl před senátory. Na
podporu přijetí zahrádkářského zákona vypracoval znění
petice,která byla senátem přijata jako důvodná.

Na závěr mi dovolte vyslovit velké poděkování všem odstu
pujícím členům Rozhodčí komise ČZS, kterými jsou předseda
JUDr. Pavel Rus, členové Ing. Ivan Sádovský, Bedřich
Posekaný a Karel Hrůza, kteří se v celém funkčním období
chovali profesionálně, zachovali si nestrannost při hledání
a nalézání spravedlnosti v rozhodovaných sporných záleži
tostech.

Děkujeme tímto také všem statutárním orgánům ČZS a za
městnancům Ústředí ČZS za ochotu a vstřícnost při vytváření
podmínek pro plynulost a zdárnost konaných rozhodčích řízení
Rozhodčí komisí ČZS.

Předseda Rozhodčí komise ČZS JUDr. Pavel Rus

Zpráva o činnosti Právní komise ČZS
za volební období 2019–2024

Ve volebním období 2019–2024 se právní komise věnovala
především čtyřem velkým oblastem: legislativě, zahrádkářské
mu zákonu, právnímu poradenství a právní podpoře or
ganizačním jednotkám svazu a vedení svazu.

Po sněmu právní komise v roce 2020 připravila brožuru
„Základní vnitrosvazové předpisy“, jejíž součástí byly nejdů
ležitější základní vnitrosvazové předpisy jako stanovy, jednací
a volební řád, metodický pokyn ke kontrolní činnosti včetně
výkladů, a i vzor osadního řádu.

Vedle těchto dokumentů připravila právní komise řadu vzorů
dokumentů pro činnost v základních organizacích. Vytvořila
vzory nájemních a pachtovních smluv, jakož i podnájemních
a podpachtovních smluv, zahrnující různé varianty.

V době pandemie poskytla právní komise právní podporu
vedení svazu, a i základním organizacím, jak postupovat v
jednotlivých situacích. Informovala organizace o možnosti
konat členskou schůzi distanční formou s využitím hlasování
per rollam v souladu se zákonem č. 191/2020 Sb., o některých
opatřeních ke zmírnění dopadů epidemie koronaviru SARS
CoV2. Vytvořila vzor dokumentu k hlasování per rollam po
dobu platnosti pandemického zákona.

Na základě potřeby z praxe a nutnosti do svazových
předpisů zapracovat změny vyžadované novými zákony
započala v roce 2022 právní komise s pracemi na novelizaci
stanov. Připomínkové řízení probíhalo od října 2022 do května
2023. Návrh novely byl po vyhodnocení celosvazového
připomínkového řízení v říjnu 2023 schválen podzimní
republikovou radou. Novela stanov nabyla právní moci dne 1.
ledna 2024. Novela přinesla zejména úpravu hlasování per
rollam, zasedání členské schůze v mimořádných případech,
sjednocení usnášeníschopnosti, úpravu zastupování organiza
cínavenek, úpravu dispozice s majetkem, upřesnění podmínek
pro zrušení členství, možnost vést centrální evidenci členů,
sjednocení terminologie se zahrádkářským zákonem a další.

V návaznosti na novelizaci stanov připravila právní komise
Metodický pokyn k rozhodování per rollam, který upravil
podrobnosti hlasování a obsahuje vzor pro hlasování.
Metodický pokyn schválilo představenstvo svazu 18. ledna
2024 s účinností od 1. února 2024.

Protože po novele stanov bylo potřeba upravit i Jednací
a volební řád, aby navazoval na provedené změny ve
stanovách, připravila právní komise jeho novelu. Návrh novely
uvedl terminologii Jednacího a volebního řádu do souladu se
stanovami a zahrádkářským zákonem, dále upravil podrobně
procesní pravidla pro hlasování per rollam a upřesnil úpravu,
aby byla v souladu s platnými stanovami. Tato novela je
připravena ke schválení, a pokud bude schválena, měla by
nabýt účinnosti 1. ledna 2025.

Pro volební rok 2024 připravila právní komise kompletní
vzory dokumentů pro volby v základních organizacích, tak
i vzory dokumentů pro volby v územních sdruženích. Cílem
bylo usnadnit vypracování těchto dokumentů v základních
organizacích.

V souvislosti se zavedením možnosti elektronické evidence
členů připravila právní komise pravidla pro práci v informačním
systému, které byly schváleny představenstvem svazu 18.
dubna 2024 s účinností od 1. května 2024.

Právní komise se v rámci své činnosti musela vypořádat
s novou legislativou a aplikovat ji v rámci činnosti svazu či
členskou základnu informovat o nové právní úpravě. Zabývala
se zejména povinností uchovávat zápisy z jednání nejvyššího
orgánu organizační jednotky, evidencí skutečných majitelů,
datovými schránkami, odpadovým hospodářstvím, novou praxí
rejstříkového soudu pro zápis změn do spolkového rejstříku,
osvobozením od správních poplatků, konverzí dokumentů,
změnami v dani z nemovitosti a povinnosti podat daňové
přiznání uživatelů státních pozemků a staveb, daňovým
informačním systémem a v poslední řadě obchodováním se
spoluvlastnickými podíly na pozemcích v zahrádkářských
osadách. Právní komise poskytla stanoviska a vyjádření
k zásadním právním otázkám z praxe.

Samostatnou kapitolou činnosti právní komise byla právní
podpora vedení svazu při přípravě zahrádkářského zákona a
při tvorbě petice za přijetí zahrádkářského zákona. Zahrádkář
ský zákon byl publikován ve sbírce zákonů pod č. 221/2021
Sb. a nabyl účinnosti 1. prosince 2021.

V rámci právní poradny svazu byla členům a organizacím
poskytnuta nejčastěji právní podpora zejména v těchto
záležitostech: náprava zápisu vlastníka v katastru nemovitostí
v případě nedostatečně identifikovaného vlastníka, koupě
pozemků od státu, postup při prodeji nebo koupi nemovitostí
organizacemi svazu, posouzení nájemních či pachtovních
smluv mezi organizacemi a státem, obcí či třetí osobou,
hospodaření s finančními prostředky, podvody na internetu,
sousedské vztahy a vztahy v osadě, náhrada škody, bezdů
vodné obohacení, přístupové cesty, věcná břemena, zařízení
ve vlastnictví, držbě či užívání organizace, vedení sítí, správa
společné věci, spoluvlastnické podíly, právní pomoc organiza
cím a členům po povodních, územní plánování, práva
a povinnosti nájemců, pachtýřů a uživatelů zahrádek, vlastnic
tví stromů, ukládání pořádkových opatření, vznik a zánik
členství, usnášeníschopnost a potřebné množství hlasů pro
přijetí rozhodnutí, dotazy v souvislosti s volbami, ukončení
činnosti organizace s likvidací nebo bez likvidace, její zrušení
a výmaz včetně vypořádání veškerého majetku, závazků
a pohledávek a právní poradenství na mnoho dalších dotazů.

V budoucnu se chce právní komise nadále věnovat
především právní podpoře vedení svazu a organizačních
jednotek a legislativě, tj. přípravě návrhů změn vnitro
svazových předpisů a vzorů dokumentů, kdy bude potřeba
zapracovat nové požadavky ze zákonů a jiných právních
předpisů či vzejdou z podnětů od organizací nebo členů
z praxe.

JUDr. Jarmila Štroblová,
předseda právní komise ČZS
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Zpráva Komise pro odbornou činnost ČZS
za volební období 2019–2024

Za pár týdnů tomu bude pět let, co se konal v Praze 2. sněm
ČZS, na něm bylo zvoleno nové vedení svazu s programovou
orientací na další pětileté období, jehož jedním z úkolů bylo
nadále zvyšovat prestiž a povědomí o našem svazu v sou
časné společnosti. Navázáním kontaktů s médií formou
rozhovorů, tiskových zpráv, odborných článků, vystoupeních
v televizi bylo dosaženo toho, že je o náš svaz a práci v něm
zájem. Pořádané výstavy na celostátní, regionální i místní
úrovni doprovázené poradenskou službou jsou širokou
veřejností vysoce hodnoceny a ceněny. Rovněž tak oblastní
školení probíhající v průběhu zimních měsíců téměř ve všech
oblastech České republiky i každoročně pořádané odborné
semináře s tematickým zaměřením pro odborné instruktory
ČZS, na kterých se podílí spolu s odborným oddělením svazu
i odborná komise, jsou cennou devizou. V této komisi pracují
odborníci zabývající se problematikou v oblasti ovocnářství,
vinařství, pěstování zeleniny, květin, léčivých rostlin a životního
prostředí, která si vytyčila úkoly pro období 2014 až 2019.

1. Podílet se na organizačním a obsahovém zaměřením
výstav ČZS. Komise hodnotila úroveň pořádaných výstav na
celostátní či regionální úrovní a díky doporučení a podpoře
regionálních výstav finančních prostředků došlo k jejich
rozšíření. Rovněž došlo k rozšíření degustací pěstovaného
ovoce, koštů v pálenicích, zajímavých výstav specializovaných
organizací, ale také i výstav, na kterých se naši zahrádkáři
podíleli díky přeshraniční spolupráci s Německem, Slo
venskem či Polskem. V Litoměřicích na Zahradě Čech se
každoročně pořádá soutěž o Křišťálové jablko, V Olomouci na
podzimním Hortikomplexu získává nejlepší odrůda jablka
plaketu Jablko Flóry Olomouc.

2. Mezi naše silné stránky dlouhodobě patří vzdělávání
formou pořádání odborných seminářů, oblastních školení,
vydáváním Rukověti zahrádkáře, kterou obdrží každý člen
svazu a odběratelé časopisu Zahrádkář dvakrát ročně i extra
přílohu knihovničky zahrádkáře. V uplynulých pěti letech jsme
spolu s odborným oddělením našeho svazu uspořádali
5 odborných seminářů s tematickým zaměřením doplněným
návštěvou firem zabývajících se pěstováním, zpracováním
a odbytem svých výpěstků a jedno školení pro pracovníky
moštáren  Slavkov u Brna.
Semináře
MĚLNÍK  2020 okrasné zahradnictví se zaměřením na sucho,

nejčastější choroby a škůdci v okrasné zahradě, růže v za
hradě. Prohlídka parku Neuberg pohledem dendrologa.

PRAHAJAROV  2021 ovocnářství  pěstování třešní, modrých
peckovin, pěstování meruněk, pěstování ořešáku. Prohlídka
ovocných sadů Vysoké školy zemědělské

DĚČÍN  LIBVERDA  2022 okrasné zahradnictví, floristika,
ovocné školky, Prohlídka genofondového sadu  staré
krajové odrůdy ovoce.

NASAVRKY  2023 Střední odborné učiliště včelařské, Včela
medonosná a její přínos pro naše zahrady a zahrádky.

RAJHRAD  2024  Střední zahradnická škola, Růže,
chryzantémy, přírodní zahrady, léčivé rostliny, teplomilná a
plodová zelenina, kořenová zelenina, přípravky na ochranu
rostlin. Prohlídka ÚKZÚZ Chrlice a Zahradnictví Brabec Mod
řice

3. Oblastní školení, které probíhalo v uplynulých letech, bylo
ovlivněno Covidovou pandemií, ale přesto probíhalo podle
zájmu a možností téměř ve všech oblastech České republiky.
Každoročně byl pak uplynulý ročník spolu s předsedy těchto
oblastí zhodnocen. V uplynulých létech během zimního období

bylo celkem odpřednášeno 113 přednáškových dnů, kterých
se zúčastnilo 3558 posluchačů nejen z řad členů ČZS, ale také
i široké veřejnosti. Celkové náklady na všechna tato školení
činily 478 676 Kč.

4. Odborná komise spolu s pracovníky odborného oddělení
se podílela i na přípravě a zpracování každoročně vydávané
“Rukověti zahrádkáře”, kterou obdrží každý člen svazu.
Rukověti, která je cenným materiálem s informacemi
zahrnujícími širokou oblast zahrádkářské činnosti přispíváme
tak k dalšímu vzdělávání členů svazu.

5. V průběhu uplynulého volebního období odborná komise
zasedala celkem 10krát v různých institucích, kde projednávala
nejen aktuální úkoly svazu v oblasti pěstitelské, ale také
získávala cenné poznatky i zkušenosti pro svou další práci.
Zúčastnila se také 5krát na jednáních s vedoucími oblastních
školení při hodnocení uplynulého ročníku. V průběhu tohoto
volebního období jsme přišli také o tři členy komise a to MUDr.
Josefa Kříže z Žirovnice, př. Josefa Maternu z Kolína a Ing.
Zdeňka Simka za Znojma. Všem jmenovaným ještě jednou
a naposledy děkuji za obětavou práci, kterou v komisi vyko
návali.

Závěrem si dovoluji poděkovat pracovníkům odborného
a ekonomického oddělení, členům představenstva, redakční
radě Zahrádkáře, vedoucím oblastních školení a členům
odborné komise za pomoc při řešení úkolů s tím spojených.
Děkuji rovněž všem územním sdružením a všem zahrádkářům,
kteří se jakýmkoliv způsobem podíleli na přípravách výstav
a dalších akcích pořádaných našim svazem.

MVDr. Stanislav Kubesa
místopředseda pro odbornou činnost ČZS.

Zpráva o činnosti Komise pro práci s mládeží
za volební období 2019–2024

Osmičlenná komise pro práci s mládeží ve složení Mgr.
Vlasta Ambrožová (Prostějov), Jaroslava Dryjová (Klatovy),
Štefana Dvořáková (Chrudim), Miloslav Klimek (Brnoměsto),
Ing. František Pazdera (Rakovník), Jitka Sitařová (Šumperk),
Jaroslava Starcová (Prahaměsto), Marcela Urbanová
(Karviná) se celoročně věnuje přípravě a organizování akcí pro
děti a mládež na celostátní úrovni, které mají vést k poznávání
zahrádkářské činnosti, k pěstování a péči o rostliny, k zájmu
o životní prostředí.

Fotografická soutěž (je vyhlašována v únoru  termín odeslání do
konce ledna následujícího roku)

První ročník se uskutečnil v roce 2011 a byl určen mládeži
ve věku 1518 let. Pro velký zájem byla tato soutěž v roce
2012 rozšířena na dvě věkové kategorie  žáci ZŠ a žáci SŠ.
Oceněno bývá deset autorů nej zdařilejších snímků. Práce jsou
vystavovány na celostátních výstavách a publikovány v ča
sopisu Zahrádkář.
Témata:

2020  Krása květů
2021  Náš život s rostlinami
2022  Ovoce našich zahrádek
2023  Skalky a skalničky
2024  Malí a velcí pomocníci na zahradě

Výtvarná soutěž (je vyhlašována v březnu  termín odeslání je do
konce února následujícího roku, případně do 15. března přes
příslušné územní sdružení)

Výtvarná soutěž se zahrádkářskou tématikou je celostátně
vyhlašovaná od roku 1994. U dětí získala značnou oblibu.
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Národnímu kolu může předcházet okresní kolo (pořádané
územním sdružení), které bývá spojeno s výstavkou a oce
něním. Nejlepší práce (kresba, malba, polytechnické práce se
soustředí v národním kole (přes dva tisíce). Zde bývá
vyhodnoceno během měsíce dubna 80 autorů v celkem deseti
kategoriích. Do soutěže jsou zapojeny všechny typy škol  MŠ,
ZŠ 1. a 2. stupeň, ZUŠ, speciální školy). Oceněné práce zdobí
expozice ČZS na celostátních výstavách. Práce jsou dále
využívány na výzdobu ústředí, při okresních výstavách, ale
také potěší i v domovech pro seniory. Přispívají k propagaci
svazu.
Témata:

2020  Voda v zahradě
2021  Zahrada plná života
2022  Ovoce plné vitamínů
2023  Krása a zdraví ze zahrady
2024  Kvetoucí zahrada

Znalostní soutěž „Mladý zahrádkář“ (termín prosinec  červen
následujícího roku)

Jedná se o celostátní soutěž s dlouholetou tradicí (letos již
37. ročník). Národnímu kolu předchází příprava na základních
školách v zájmových kroužcích. Odtud děti postupují do
okresního kola. Vítězové reprezentují svá územní sdružení
v národním kole. Zde soutěží každým rokem 7080 účastníků,
a to v mladší kategorii (4. až 6. tř.) a ve starší kategorii (7.  9.
tř.).

Soutěžící projevují své znalosti v pěstování rostlin a v
poznávání rostlinného materiálu. Také bývá pro ně připraven
zajímavý doprovodný program. O soutěž projevovali zájem i
středoškoláci, proto se komise rozhodla od roku 2016 rozšířit
soutěž i o tuto věkovou kategorii. Pro ni základní kolo probíhá
na internetu v termínu prosinec  leden příslušného roku.

Místa konání národního kola:
2020  v důsledku covidu muselo být národní kolo zrušeno

(základní kola proběhla)
2021  Brno
2022  Brno
2023  Praha
2024  Brno

Při pořádání celostátního kola je vždy velmi příkladná spolupráce
s místním územním sdružení a spolupořádají čími středními školami.

Floristická soutěž (březen  říjen)
V roce 2012 se uskutečnil první ročník. Po okresních kolech

se uspořádala Zemská kola v Čechách a na Moravě. Mládež
soutěží ve dvou věkových kategoriích  Žáci ZŠ a Junioři SŠ
v řešení dvou úkolů v průběhu dvou hodin. V roce 2013 byla
soutěž rozšířena o kategorii seniorů (členové ČZS, amatéři).
Vítězové Zemských kol postupují do finále (celkem 18), které
probíhá od roku 2020 jako doprovodná akce celostátní výstavy
Hortikomplex na výstavišti Flora v Olomouci před početnou
veřejností. Úkoly jsou vždy v souladu s námětem výstavy.

Místa konání  Zemská kola:
2020  Praha, Prostějov
2021  Lysá nad Labem, Prostějov
2022  Lysá nad Labem, Prostějov
2023  Lysá nad Labem, Kroměříž
2024  Praha, Kroměříž Místa konání

 Finále 2020  2024  Olomouc

Také je přínosná spolupráce se zájmovými svazy,
především při přípravě každoroční společné znalostní soutěže

„Příroda kolem nás“, kterou děti řeší na internetu. Také
proběhla společná foto soutěž na téma „Příroda trpí“ (2020).
V roce 2022 byla na výstavě NATURA VIVA připravena
společná naučná stezka s úkoly pro děti.

V rámci spolupráce s městskou částí Praha 3 jsme se
v uplynulém období podíleli na organizování akcí Dětský den
na Pražačce a Žižkonoce.

Na akce se nám daří získávat záštity Mze, MŠMT, pří
slušných krajů.

V uplynulém období byly připraveny dvě publikace 
LEXIKONY pro mladé zahrádkáře  testy 2020, testy 2023.
Obsahují soubory otázek i s odpověďmi. Pomohou v přípravě
na soutěže a k prohloubení znalostí. Budou jistě dobrou
a kvalitní pomůckou při práci s mládeží.

Na webu je rubrika Nápadník, která by se svými náměty,
nápady, vyzkoušenými Činnostmi mohla být inspirací pro další
zájemce.

Mgr. VlastaAmbrožová,
předsedkyně komise pro práci s mládeží

Zpráva Kontrolní komise ČZS
za volební období 2019–2024

Vážení přátelé, kontrolní komise vám předkládá informaci o
prácí kterou jsme za uplynulé volební období prováděli.

Kontrolní komise se pravidelně scházela každé čtvrtletí na
ústředí, kde jsme řešili stížnosti, které docházely od členů
ČZS, prováděli jsme pravidelnou kontrolu účetních dokladů,
kontrolu pokladny, kontrola pracovních smluv, dohody o pro
vedené práci, faktury, pracovní smlouvy, jízdní příkazy.

Při těchto kontrolách nebyly zjištěny žádné závažné
pochybení. Nedostatky byly zjištěny u jízdních příkazů, kde
někdy chyběly podpisy nebo ukončení jízdy. Po důkladné
domluvně byly tyto nedostatky opraveny a již se neopakovaly.

Největší starost nám dělaly stížnosti od členů ČZS. Stížnosti
byly zasílané většinou ne na kontrolní komisi ale přímo na
předsedu svazu. Za toto volební období jsme řešili velké
množství stížností, které se většinou týkaly mezilidských
vztahů, stížnosti na chování výboru ZO, neoprávněné použití
finančních prostředků. Velký problém je zatím v nedostatečné
práci kontrolních komisí jak na základních organizacích tak
také na některých územních sdruženích. Některé komise
neprovádí pravidelné kontroly, neprovádí finanční kontroly,
neřeší stížnosti svých členů.

V roce 2020 byl vydán Metodický pokyn č.1. 2020 kde je
jasně popsáno jak kontrolní komise ZO nebo ÚS mají
pracovat. Prováděly se jarní semináře, kde jsme se účastnili
a vždy jsme upozorňovali na některé nedostatky v činnosti
komisí. Tyto semináře by se měly konat pravidelně.

Kontrolní komise úzce spolupracovala s HFK kde jsme se
pravidelně účastnili hodnocení aktivit územních sdružení. Byli
jsme nápomocni při prosazování Zahrádkářského zákona.
Velmi dobrá byla spolupráce s právničkou ústředí JUDr.
Jarmilou Štroblovou a s celým ekonomickým oddělením pod
vedením Moniky Korbové.

Vážení jelikož již nebudu, kandidovat v nadcházejících
volbách do žádné funkce chci poděkovat představenstvu ČZS
za spolupráci a také členům, kteří byli po celé volební období
v kontrolní komisi ČZS.

Miroslav Pánek,
Předseda Kontrolní komiise ČZS



8

Zpráva Hospodářskofinanční komise o hospodaření ČZS
za volební období 20192024

Vážení přátelé,
Předkládáme Vám zprávu o hospodaření svazu za období od

posledního sněmu za rok 2019 až podzim r. 2024.

Uplynulé 5 leté období bylo poznamenáno mnoha negativními
vlivy  dvouletým covidovým obdobím, posléze v červnu r. 2021 se
přes Jižní Moravu přehnalo tornádo a v září letošního roku zasáhla
oblast severní Moravy a části Čech povodeň, která postihla naše
členy a ZO ČZS.
Hospodaření ČZS za rok 2019 – 2023 v Kč
Rok Zisk Ztráta HV po zdanění
2019  599 374 Kč  599 374 Kč
2020  613 004 Kč  613 004 Kč
2021 573 455 Kč  573 455 Kč
2022  1 692 253 Kč  1 692 253 Kč
2023  1 425 414 Kč  1 425 414 Kč

Zde vidíme, že bylo nutno přikročit ke zvýšení ceny časopisu
Zahrádkář a hlavně k úpravě hodnoty členské známky od roku 2024.
Situace již byla do budoucna neudržitelná, navýšení ceny za časopis
bylo nutností. Od roku 2019 nastal pozvolný propad předplatitelů
Časopisu zahrádkář, který trvá stále a nedaří se nám ho zastavit.
Neustálý propad je rovněž u tržeb za inzerci, nelze odhadnout
plošnou inzerci a prodej časopisu Zahrádkář. Velký propad příjmů
nastal také u Poštovní novinové společnosti. MZe nám rok od roku
snižuje výši dotace na činnost na pořádané akce, stav členské
základny pozvolna ubývá. Toto jsou jedny z hlavních položek příjmu,
které ovlivňují plnění našeho rozpočtu.

Z důvodu vyhlášení nouzového stavu se v roce 2020 a 2021 řada
akcí neuskutečnila, činnost svazu byla velmi omezená, příjmy
z časopisu velmi kolísavé. Bylo nutno zrušit celostátní výstavu vín,
a další akce, na které nám Mze přidělilo dotace. Dotace byly vráceny
zpět, a došlo k úpravě položek jak na příjmové straně, tak rovněž na
straně výdajové.

Velký zlom a nárůst výdajových položek nastal po raketovém
zdražování energií, materiálu, režijních nákladů, služeb a všeho s tím
spojené.

Přehled tržeb časopisu Zahrádkář za rok 2019 – 2023
Rok PNS Drobný prodej Předplatné inzerce Celkem
2019 2 580 633 460 165 12 767 476 3 993 172 19 801 446
2020 2 711 764 680 370 12 504 501 3 543 898 19 440 533
2021 2 727 500 387 566 14 603 241 4 252 322 21 970 629
2022 2 682 855 324 140 14 607 863 4 312 400 21 927 258
2023 2 107 262 296 076 14 755 190 4 050 913 21 209 441

Počet zaplacených členských známek
Rok počet platících členů počet ZO ČZS meziroční úbytek členů
2019 128 207 2436 3487
2020 125 128 2397 3079
2021 122 358 2365 2770
2022 119 477 2361 2881
2023 117 430 2329 2047

Náklady Zpravodaj a Rukověť pro členy ČZS
Rok 2019 2020 2021 2022 2023 celkem

508 352 581 085 533 821 572 909 534 103 2 730 270

Náklady na výstavy ústředí ČZS
Rok 2019 2020 2021 2022 2023 celkem
Kč 472 927 441 774 187 974 219 260 151 975 1 473 910

Náklady na výstavy Územních sdružení ČZS
Rok 2019 2020 2021 2022 2023 celkem
Kč 289 456 332 346 615 724 528 949 497 619 2 264 094

Náklady na školení odborných instruktorů a seminářů
Rok 2019 2020 2021 2022 2023 celkem
Kč 73 490 75 518 78 415 64 245 29 967 321 635

Náklady na soutěž mladý zahrádkář v Kč
Rok 2019 2020 2021 2022 2023 celkem
Kč 275 370 covid 129 743 216 232 195 577 816 922

Floristické soutěže
Rok 2019 2020 2021 2022 2023 celkem
Kč 58 642 25 384 101 958 131 371 88 958 406 313

Děčínská kotva (nadstavba „Floristické soutěže“) kategorie žáci
Rok 2019 2020 2021 2022 2023 celkem
Kč  covid 97 792 115 526 67 938 281 256



Fond rozvoje ČZS za rok 2019 – 2023
Rok / v Kč 2019 2020 2021 2022 2023
Zúčtování podílu z ČZ / 7Kč+ostatní 589020,66 871932 849590 835814 821989
Vyznamenání pro členy ČZS, ZO 160200 157500 143600 302400 146200
Příspěvek na OŠ a činnost KKR 32536 33216 20997  39117 29997
Příspěvek na občerstvení (MZ, floristika) 152050 19750 29150 68050 68600
Příspěvky na obnovu PC pro ÚS 49047 68451 69990 72487 54000
Ostatní příspěvky z FR pro ZO a ÚS 220500 227000 157000 179000 202000
Úhrada pojištění členů ČZS Kooperativa  330737 330737  330737 334850
Příspěvky pro ÚS za distribuci 60500    

Nový vzniklý fond aktivit ÚS od r. 2020 určen pro podporu aktivit v jednotlivých ÚS, čerpání podílu za aktivity ÚS v příslušném období
vyhodnocení činností aktivit ÚS dle určených kritérií.
Fond aktivit ÚS vznikl od roku 2020  2023
Rok / Kč 2019 2020 2021 2022 2023
Proúčtován podíl z čl.známek 0 1868430 1820550 1791030 1761405
Vyplacen podíl pro ÚS 0 1813246 1788295 1853515 1786359
Zůstatek k 31. 12. 0 55 184 87439 24954 0

Rizikový fond slouží ke krytí škod v případě živelných katastrof.
Rizikový fond rok 2019 – 2023
Rok / Kč 2019 2020 2021 2022 2023
Příspěvky z podílu čl.známky 127157 124562 121370 119402 117427
Přijaté příspěvky od ZO, ÚS –Tornádo   853800  
Vyplacené příspěvkyTornádo   150000 900000 13000

Samostatnou kapitolou jsou příspěvky z jednotlivých fondů dle
pravidel a regulí schváleného Statutu fondů.

Fond rozvoje  pro vyznamenání členů ČZS a ZO, příspěvky
ostatní  na opravy a rekonstrukce budov a jejich vybavení, příspěvky

na výpočetní techniku pro ÚS, na činnost KKR a zajištění Oblastního
školení dle krajských středisek, občerstvení při soutěžích mladý
zahrádkář a floristika, pojištění pro členy ČZS a pojištění statutárních
zástupců ČZS u pojišťovny Kooperativa  na akce pořádané ČZS.

Zde vidíme přehled jednotlivých fondů ČZS, jejich příjmy a čerpání
finančních prostředků. Samozřejmě do hospodaření ČZS mohou
zasáhnout vnější vlivy jako nárůst inflace, zdražování energií, nárůst
mezd, razantní pokles předplatného časopisu Zahrádkář, pokračující
úbytek členské základny, změny v dotační politice a mnoho dalších
okolností.

Za hospodářsko finanční komisi mohu konstatovat, že současné
představenstvo ČZS, na základě doporučení HFK kdy hospodářský
výsledek ČZS za poslední léta měl klesající úroveň, kdy jsme se
propadli do ztrátové části, přistoupilo k razantním úsporným
opatřením ve všech výdajových oblastech rozpočtu a nastavilo
parametry hospodaření tak, aby byla zajištěna ekonomická stabilita
ČZS i pro další volební období a byly zachovány hlavní činnosti ČZS.

To je hlavním úkolem komise HFK, sledovat ekonomické ukaza
tele, pravidelně vyhodnocovat a předkládat představenstvu návrhy
opatření k zajištění nápravy a ekonomické stability ČZS.

Proto se schází komise pravidelně cca 6x v průběhu roku, podílí
se na přípravě rozpočtu a hlavně na kontrole plnění jednotlivých
položek rozpočtu. Po celé volební období se komise zabývala těmito
hlavními ekonomickými otázkami:
 Stav odebraných a zaplacených členských známek
 Průběžné kontroly plnění rozpočtu dle čtvrtletí v daném roce
 Vyhodnocení účetních uzávěrek a příprava rozpočtu na

následující rok
 Vývoj tržeb časopisu Zahrádkář a početní stavy předplatitelé
 Vývoj tržeb za inzerci a stav barterových smluv
 Stav úhrad pohledávek a závazků
 U dotací z MZe připravuje návrh na rozdělení dotací a následnou

kontrolu vyúčtování poskytnutých dotací

 Vyhodnocení zasílaných účetních závěrek jednotlivých ÚS pro
zakládání do spolkového rejstříku

 Vyhodnocení zasílaných výkazu o majetku a závazcích
jednotlivých ZO pro zakládání do spolkového rejstříku

 Projednává žádosti o příspěvky z fondů ČZS a předkládá
představenstvu ke schválení

 Dohlíží na stav čerpání z fondů ČZS a navrhuje způsoby jejich
naplnění

 Vyhodnocuje podklady jednotlivých ÚS k vyplacení podílu
a příspěvku z Fondu aktivit ÚS

 Vytváří vnitřní směrnice a předpisy, Statut pro čerpání příspěvků
z fondů ČZS

 Příprava a organizační zajištění jarních seminářů pro funkcionáře
jednotlivých ÚS

 Kromě těchto hlavních ekonomických otázek je celá řada dalších
dílčích, které na svých zasedáním HFK musí projednávat.
Činnost komise je pro fungování ČZS klíčová a společně
s představenstvem vytváří předpoklady pro ekonomickou
stabilitu ČZS. Z tohoto titulu mají členové komise velkou
odpovědnost nejen vůči představenstvu ČZS, ale vůči všem
členům našeho svazu, s jejichž financemi a prostředky ČZS
hospodaří.
Komise pracovala ve složení předseda: Urbanová Marcela,

členové: Ing. Vítězslav Kotas, Jaroslava Kačerová, Jiří Pecháček,
první rok byla členkou komise i Vanda Palková, která ovšem
z pracovních důvodů v komisi skončila, tajemnicí komise byla paní
Korbová Monika. Chtěla bych poděkovat svým kolegům za
pracovitost, preciznost, obětavost, píli a odpovědnost, se kterou
přistupovali k práci v komisi HFK.

Marcela Urbanová, místopředseda pro ekonomiku a finance ČZS
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